
1 
 

RADA MIEJSKA RYDZYNY 
 

Protokół Nr II/2024 
 

z II Sesja Rady, która odbyła się w dniu 10 czerwca 2024r.  
 

 
Obrady rozpoczęto 10 czerwca 2024r. o godz. 15:00, a zakończono o godz. 19:41 tego samego dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 15 radnych, na 15 stanowiących ustawowy skład Rady Miejskiej Rydzyny. 

Obecni radni to: 

1. Piotr Burda 
2. Artur Chmiel 
3. Grażyna Dembicka 
4. Karol Dembicki 
5. Grzegorz Kostka 
6. Radosław Kulus 
7. Jan Nawrotkiewicz 
8. Piotr Patek 
9. Marek Pietrzak 
10. Dawid Różyński 
11. Roman Skiba 
12. Leszek Skrobała 
13. Bonifacy Skrzypczak 
14. Tomasz Szulc 
15. Łukasz Wleklik 

1. Otwarcie obrad Sesji. 

Otwarcia obrad II Sesji Rady Miejskiej dokonała Przewodniczący Rady pan Roman Skiba, który powitał 

wszystkich przybyłych na Sesję radnych Rady Miejskiej Rydzyny, Burmistrza Miasta i Gminy Rydzyna 

wraz ze swoimi współpracownikami, radnych Rady Powiatu Leszczyńskiego, sołtysów Gminy Rydzyna, 

dyrektorów szkół i przedszkola, dyrektorów jednostek organizacyjnych gminy oraz wszystkich 

zaproszonych gości. 

 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Rydzyny pan Roman Skiba przedstawił proponowany porządek obrad. 

Jednocześnie poinformował, że na wniosek Komisji Rolnictwa proponuj rozszerzenie porządku obrad  

o projekt uchwały na druku nr 28, którego inicjatorem jest członek Komisji radny pan Tomasz Szulc. 

Przewodniczący Rady poprosił o przegłosowanie rozszerzenia porządku obrad o projekt uchwały na 

druku nr 28 w sprawie przyjęcia stanowiska Rady Miejskiej Rydzyny dotyczącego protestów  

i kluczowych postulatów polskich rolników. Poinformował również, że wniosek musi zostać przyjęty 

bezwzględną większością głosów ustawowego składu Rady.  
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W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Wniosek został przyjęty jednogłośnie 15 głosami za. 

Głosowano wniosek w sprawie: 

o rozszerzenie porządku o projekt uchwały na druku nr 28 w sprawie przyjęcia stanowiska Rady 

Miejskiej Rydzyny dotyczącego protestów i kluczowych postulatów polskich rolników. 

 

Wyniki głosowania 

TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

TAK (15) 

Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 

Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 

Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

PROPONOWANY PORZĄDEK OBRAD: 

1. Otwarcie obrad Sesji. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z I Sesji Rady Miejskiej. 
4. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie międzysesyjnym. 
5. Sprawozdanie Burmistrza o jego pracach w okresie międzysesyjnym, zwłaszcza związanych  

z wykonaniem uchwał Rady. 
6. Ocena zasobów pomocy społecznej. 
7. Informacja Dyrektora Rydzyńskiego Ośrodka Kultury o kierunkach pracy w roku 2023 oraz 

zamierzeniach i planach na rok 2024 z uwzględnieniem „Zielonych Wakacji” oraz 
funkcjonowania biblioteki miejskiej. 

8. Rozpatrzenie raportu o stanie gminy: 
a) Przedstawienie przez Burmistrza raportu o stanie gminy. 
b) Dyskusja nad raportem o stanie gminy. 
c) Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i Gminy Rydzyna wotum    

        zaufania - druk nr 13. 
9. Rozpatrzenie i zatwierdzenie sprawozdań finansowych wraz ze sprawozdaniem z wykonania 

budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok: 
a) Przedstawienie sprawozdania z wykonania budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok 

wraz ze sprawozdaniami finansowymi i informacją o stanie mienia komunalnego. 
b) Opinie Komisji Rady w sprawie wykonania budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok. 
c) Opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wyrażenia opinii o sprawozdaniu  

z wykonania budżetu Gminy Rydzyny za rok 2023 wraz z informacją o stanie mienia 
jednostki i objaśnieniami. 

d) Wniosek Komisji Rewizyjnej w sprawie wykonania budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 
rok. 

e) Dyskusja nad sprawozdaniami z wykonania budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok. 
f) Podjęcie uchwał w sprawie: 
- zatwierdzenia sprawozdań finansowych oraz sprawozdania z wykonania budżetu Miasta   
  i Gminy Rydzyna za 2023 rok – druk nr 14, 
- udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta i Gminy Rydzyna z tytułu wykonania budżetu   

                 Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok – druk nr 15. 
10. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) przyznania w roku 2024 dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty 
budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków znajdującym się na terenie 
Gminy Rydzyna oraz jej wysokości – druk nr 16, 
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b) wyznaczenia dodatkowego przedstawiciela Gminy Rydzyna do składu Zgromadzenia 
Związku Międzygminnego Wodociągów i Kanalizacji Wiejskich we Wschowie – druk nr 17, 

c) zmiany Uchwały Nr X/43/90 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 28 grudnia 1990r. w sprawie 
przystąpienia Gminy i Miasta Rydzyna do Stowarzyszenia Gmin Regionu Wielkopolski  
z siedzibą w Poznaniu – druk nr 18, 

d) określenia czasu bezpłatnego nauczania, wychowania i opieki oraz opłat za korzystanie  
z wychowania przedszkolnego w przedszkolach prowadzonych przez Gminę Rydzyna – druk 
nr 19, 

e) nadania nazwy ulicy „Borowikowa” drodze wewnętrznej położonej w obrębie miejscowości 
Tarnowa Łąka – druk nr 20, 

f) przystąpienia do sporządzenia planu ogólnego Gminy Rydzyna – druk nr 21, 
g) zmian w uchwale budżetowej Gminy Rydzyna na 2023 rok – druk nr 22, 
h) zmiany uchwały Nr LXI/447/2023 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 19 grudnia 2023r.  

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 
2024 – 2038 ze zm. – druk nr 23, 

i) pomocy dla Powiatu Leszczyńskiego – druk nr 24, 
j) zaciągnięcia pożyczki na dofinansowanie realizacji zadania ze środków Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu – druk nr 25, 
k) przyjęcia Gminnego Programu Osłonowego „Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2024 – 

druk nr 26. 
l) przystąpienia do realizacji projektu partnerskiego pn.: ,,Budowa drogi dla rowerów wzdłuż 

drogi powiatowej na odcinku Kłoda – Tarnowa Łąka w ramach zadania ograniczenia niskiej 
emisji na terenie Aglomeracji Leszczyńskiej” – druk nr 27, 

m) przyjęcia stanowiska Rady Miejskiej Rydzyny dotyczącego protestów i kluczowych 
postulatów polskich rolników – druk nr 28. 

11) Interpelacje i zapytania radnych. 
12) Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. 
13) Wolne wnioski i informacje. 

14) Zakończenie obrad Sesji. 
 

Następnie Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poddał pod głosowanie cały porządek obrad.  

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Porządek obrad został przyjęty jednogłośnie 15 głosami za. 

Głosowano w sprawie: 
Przyjęcia porządku obrad.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

3. Przyjęcie protokołu z I Sesji Rady Miejskiej. 
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że Protokół z I Sesji wyłożony były w Biurze 
Rady, został sporządzony zgodnie z przebiegiem obrad i nie wnosi do niego żadnych uwag. 
Zaproponował przyjęcie go bez odczytywania. 
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W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Protokół Nr I/2024 został przyjęty jednogłośnie bez 
odczytywania 15 głosami za. 
 
Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie protokołu z I Sesji Rady Miejskiej.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

 

4. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych  
w okresie międzysesyjnym. 

Informację przedstawił Przewodniczący Rady Miejskiej Rydzyny pan Roman Skiba.  

Informacja w załączeniu protokołu. 

5. Sprawozdanie Burmistrza o jego pracach w okresie międzysesyjnym, 
zwłaszcza związanych z wykonaniem uchwał Rady. 

Sprawozdanie przedstawił Burmistrz Miasta i Gminy Rydzyna pan Kornel Malcherek. 

Sprawozdanie w załączeniu protokołu. 

 

6. Ocena zasobów pomocy społecznej. 
 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba powiedział, że jak corocznie Miejsko – Gminny Ośrodek 
Pomocy Społecznej składa Radzie Miejskiej do końca kwietnia „Ocenę zasobów pomocy społecznej”. 
Przewodniczący Rady poprosił Dyrektor MGOPS Panią Ingę Kaminiarz o krótką informację tym zakresie. 
 
Dyrektor MGOPS Pani Inga Kaminiarz przedstawiła krótką informację dot. „Oceny zasobów pomocy 
społecznej” wraz z wnioskami końcowymi.  
 
Informacja została przyjęta przez radnych bez uwag. 

 
7. Informacja Dyrektora Rydzyńskiego Ośrodka Kultury o kierunkach pracy  
w roku 2023 oraz zamierzeniach i planach na rok 2024 z uwzględnieniem 

„Zielonych Wakacji” oraz funkcjonowania biblioteki miejskiej. 
 

Informację w tym temacie przedstawiła Dyrektor Rydzyńskiego Ośrodka Kultury Pani Magdalena 

Szymańska – Pietrak. Informacja była w formie prezentacji mulOmedialnej. 
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Informacja została przyjęta przez radnych bez uwag. 

 

8. Przedstawienie przez Burmistrza raportu o stanie gminy. 

Ad 8.1. 

Przedstawienie przez Burmistrza raportu o stanie gminy. 

W imieniu Burmistrza MiG pana Kornela Malcherka głos zabrał Wiceburmistrz MiG pan Łukasz 

Bartkowiak, który poinformował, że raport o stanie gminy za rok 2023 został przedłożony Radzie 

Miejskiej w terminie to jest do dnia 31 maja br. Został również opublikowany na stronie internetowej  

gminy oraz w Biuletynie Informacji Publicznej. Jest dostępny także na portalu e-sesja wraz  

z porządkiem dzisiejszych obrad. Zarówno radni jak i mieszkańcy gminy mogli się z nim szczegółowo 

zapoznać. Szczegółowe przedstawianie raportu radnym Rady Miejskiej nastąpiło w dniu 27 maja 2024r. 

na spotkaniu poświęconym temu tematowi. Następnie Wiceburmistrz pokrótce omówił poszczególne 

elementy przedłożonego raportu.  

 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że na podstawie art. 28 aa ust. 7 ustawy  

o samorządzie gminnym nikt z mieszkańców nie złożył pisemnego zgłoszenia o zamiarze zabranie głosu 

w dyskusji. O takiej możliwości mieszkańcy byli poinformowani poprzez stronę internetową gminy.  

 
Ad 8.2. 

Dyskusja nad raportem o stanie gminy. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba otworzył dyskusję nad raportem o stanie gminy.  

W dyskusji nad raportem o stanie gminy za rok 2023 wzięli udział: 
- Przewodniczący Rady pan Roman Skiba 
- Radny pan Tomasz Szulc 
- Radny pan Piotr Patek 
- Radny pan Bonifacy Skrzypczak. 
 
Radni zabierający głos w dyskusji poruszyli następujące zagadnienia: 
- dalszego rozwoju strefy przemysłowej, w tym również strefy w kierunku miejscowości Augustowo,  
- rozbudowy infrastruktury kanalizacyjnej i wodociągowej, 
- kierunków i zamierzeń związanych z planowaniem przestrzennym, 
- zmianami systemów ogrzewania w budynkach komunalnych. 
 
Odpowiedzi na zadawane przez radnych pytania w zakresie wykonanych, realizowanych jaki  
i planowanych zadań inwestycyjnych, udzieli Wiceburmistrz MiG pan Łukasz Bartkowiak. Od strony 
finansowej odpowiedzi uzupełnił Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak. 
 
Po wyczerpaniu wszystkich głosów w dyskusji Przewodniczący Rady pan Roman Skiba zamknął dyskusję 
nad raportem o stanie gminy. 
 

Ad 8.3. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i Gminy Rydzyna wotum zaufania - 

druk nr 13. 
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Przewodniczący Rady pan Roman Skiba odczytał projekt uchwały i poddał go pod głosowanie. 
 
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych.  
Uchwała został podjęta 12 głosami za przy 2 głosach przeciw i 1 głosie wstrzymującym. 
Uchwała przyjęła Nr II/13/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i Gminy Rydzyna wotum zaufania - druk 

nr 13. 

 

Wyniki głosowania 

TAK: 12, NIE: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

TAK (12) 

Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 

Nawrotkiewicz, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 

Łukasz Wleklik 

NIE (2) 

 

9. Rozpatrzenie i zatwierdzenie sprawozdań finansowych wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok: 

 
Ad. 9.1. 

Przedstawienie sprawozdania z wykonania budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok wraz ze 

sprawozdaniami finansowymi i informacją o stanie mienia komunalnego. 

W imieniu Burmistrza MiG pana Kornela Malcherka przedstawienie sprawozdania z wykonania 

budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok wraz ze sprawozdaniem finansowym i informacją o stanie 

mienia komunalnego dokonał Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak. 

Skarbnik powiedział, że budżet 2023 roku został zrealizowany na wysokim poziomie zarówno po 
stronie dochodów, jak i wydatków, dochody Gminy przekroczyły wielkość nominalną ponad 61,3 mln 
złotych, a wydatki ponad 65,6 mln złotych. Był to kolejny bardzo dobry rok w sferze realizacji dochodów 
budżetowych. Dochody w 2023 r. wyniosły 61,3 mln złotych i były o 4,29 % wyższe niż w 2022 roku. 
Podstawowym źródłem gminnych dochodów, poza subwencją ogólną otrzymywaną z budżetu 
państwa, były podatki i opłaty lokalne oraz udziały w podatku dochodowym od osób fizycznych  
i prawnych. Dochody z udziałów w podatku dochodowym od osób fizycznych w porównaniu do roku 
2022 spadły o 27,86% i wyniosły 8,87 mln złotych. Dla porównania w 2022 roku wpływy z tego tytułu 
wyniosły 12,2 mln złotych, a w 2021 r. - 10,6 mln złotych. Wydatki w 2023 r. wyniosły 65,6 mln złotych 
i były niższe o 7,83 % niż w 2022 r. Analiza realizacji wydatków budżetowych wskazuje, że 30,20% 
przeznaczono na inwestycje. Wydano na ten cel 19,8 mln złotych. Inwestowano w przedsięwzięcia  
w zakresie infrastruktury oświatowej, społecznej, drogowej i ochrony środowiska. A jeśli wyłączymy 
wydatki na zadania zlecone z zakresu administracji rządowej w kwocie ok. 5,7 mln zł, to wskaźnik 
wydatków majątkowych (inwestycyjnych) do wydatków ogółem wyniesie 33,09%. Największym 
zadaniem inwestycyjnym w ubiegłorocznym budżecie było zadanie pn.: „Przebudowa i rozbudowa 
budynku szkoły podstawowej w Dąbczu”. Zadanie zaplanowano do realizacji na lata 2022-2023  
w łącznej kwocie 13,65 mln zł, z czego w roku 2023 w wysokości 12,3 mln zł (wykonano w wysokości 
12,29 mln zł). Przedmiotem inwestycji była przebudowa i rozbudowa budynku szkoły podstawowej  
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w Dąbczu. Gmina otrzymała dofinansowanie w wysokości 6,5 mln zł w ramach programu Polski Ład. 
Inwestycja obejmowała przebudowę istniejącego budynku i rozbudowę o nowe dwukondygnacyjne 
skrzydło. Zadanie zostało zakończone w sierpniu 2023 r. na łączną kwotą 13.622.820,09 zł.  
W ubiegłorocznym budżecie zaplanowano środki na poprawę warunków bezpieczeństwa w zakresie 
infrastruktury drogowej. Największą inwestycją drogową była „Przebudowa dróg gminnych na Osiedlu 
Rydzyna 2000 w Rydzynie”. Zadanie zaplanowano na lata 2022-2024 w łącznej kwocie 8,25 mln zł,  
z czego w roku 2023 w wysokości 4,40 mln zł (wykonano w wysokości 4,39 mln zł.). Gmina otrzymała 
dofinansowanie w wysokości 7.498.676,16 zł w ramach programu Polski Ład. Inwestycja obejmuje 
przebudowę wszystkich ulic na terenie Osiedla Rydzyna 2000. Zakres inwestycji obejmuje: roboty 
rozbiórkowe, roboty ziemne, wykonanie nowej konstrukcji nawierzchni z kostki betonowej, budowę 
systemu odwodnienia ulic oraz wykonanie urządzeń bezpieczeństwa ruchu. Projektowane do 
przebudowy drogi przebiegają w terenie zabudowanym w większości budownictwem jednorodzinnym, 
odwodnienie drogi wymaga wykonania kanalizacji deszczowej ze studniami rozsączającymi. Drogi, 
chodniki, ciągi pieszo jezdne wykonane zostaną z kostki betonowej. Zadanie obejmuje wykonanie 
kanalizacji deszczowej, parkingów oraz zagospodarowanie terenów zielonych. Dla poprawy 
bezpieczeństwa zaplanowano wyniesione: skrzyżowania i przejścia dla pieszych. Całość obejmuje 
przebudowę około 2000mb ulic wraz z odwodnieniem. Samorząd realizował także zadania w zakresie 
poprawy warunków bezpieczeństwa na drogach gminnych. W dziale rolnictwo zrealizowano 
przebudowę dróg dojazdowych do gruntów rolnych w m. Dąbcze, Jabłonna, Kaczkowo, Moraczewo, 
Przybiń, Rojęczyn, Tarnowa Łąka, Tworzanice oraz Tworzanki za kwotę 1,02 mln złotych. Gmina na ww. 
drogi otrzymała pomoc finansową ze środków finansowanych z Samorządu Województwa 
Wielkopolskiego w kwocie 320,75 tys. złotych (zgodnie z zawartymi umowami z samorządem 
województwa wielkopolskiego). Gmina realizowała zadania w obszarze gospodarki wodno-ściekowej 
poprzez rozbudowę sieci wodociągowej i kanalizacyjnej w Gminie Rydzyna w kwocie 932,5 tys. zł. 
Znaczną część budżetu po stronie wydatków przeznaczono na zadania związane z pomocą społeczną  
i rodziną. Na zadania te wydatkowano kwotę 6,67 mln złotych tj. 10,15% ogółu wydatków 
budżetowych. Dotacje celowe na sfinansowanie tych zadań z budżetu państwa wyniosły 4,37 mln 
złotych oraz 390,0 tys. zł na zadania związane z pomocą dla uchodźców z Ukrainy w związku konfliktem 
zbrojnym. Koszt zadań z zakresu pomocy społecznej wymagał zatem dofinansowania ze strony Gminy 
w kwocie ok. 1,91 mln złotych. W ocenie realizacji budżetu należy pamiętać, że realizacja dochodów 
służy nie tylko do dokonywania wydatków, ale również trzeba zabezpieczyć z nich środki na spłatę 
wcześniej zaciągniętych kredytów i pożyczek. W 2023 roku Gmina Rydzyna na rozchody przeznaczyła 
1,400 mln złotych na spłatę pożyczek i kredytów, zrealizowano w 100%. Przychody budżetu 
zrealizowano na poziomie 6,459 mln złotych w tym: 4,0 mln złotych z emisji obligacji komunalnych, 
2,161 mln złotych stanowiły wolne środki art.217 ust.2 pkt 6 ustawy o finansach publicznych, 0,298 
mln zł stanowiły niewykorzystane środki pieniężne, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 8 ustawy  
o finansach publicznych oraz 4,0 mln zł z tytułu emisji obligacji. Na zakończenie Skarbnik przedstawił 
kluczowe zagadnienia związane z informacją o stanie mienia komunalnego. 
 
Przewodniczący Rady zapytał, czy radni mają pytania do sprawozdania. Pytań nie było. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba podziękował Burmistrzowi za informację.  

Ad. 9.2. 

Opinie Komisji Rady w sprawie wykonania budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok. 

W imieniu Przewodniczących komisji branżowych Przewodniczący Rady pan Roman Skiba 

poinformował, że wszystkie opinie Komisji są pozytywne i stanowią załącznik do protokołu. Zostały 

również zamieszczone w materiałach sesyjnych na portalu e-sesja. 
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Ad. 9. 3. 

Opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wyrażenia opinii o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu Gminy Rydzyny za rok 2023 wraz z informacją o stanie mienia i objaśnieniami. 

Skarbnik Miasta i Gminy pan Wojciech Antoniak w imieniu Burmistrza odczytał Uchwałę Nr SO-

12/0954/210/2024 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 25 

kwietnia 2024 roku w sprawie: wyrażenia opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Rydzyna 

za rok 2023 wraz z informacją o stanie mienia jednostki i objaśnieniami. 

OPINIA JEST POZYTYWNA. 

Opinia stanowi załącznik do protokołu. 

Ad. 9.4. 

Wniosek Komisji Rewizyjnej w sprawie wykonania budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poprosił o zabranie głosu Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej 

Rady pana Jana Nawrotkiewicza. 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej pan Jana Nawrotkiewicz odczytał wniosek Komisji wraz  

z uzasadnieniem o udzielenie absolutorium Burmistrzowi i wydanie pozytywnej opinii o wykonaniu 

budżetu Miasta i Gminy za 2023 rok. 

Wniosek stanowi załącznik do protokołu. 

Ad. 9.5. 

Opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wyrażenia opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej 

Rady Miejskiej Rydzyny w sprawie udzielenia absolutorium dla Burmistrza Miasta i Gminy Rydzyna 

z tytułu wykonania budżetu gminy za rok 2023. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba odczytał Uchwałę Nr SO-12/0955/31/2024 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 30 kwietnia 2024 roku w sprawie: 

wyrażenia opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej Rydzyny w sprawie udzielenia 

absolutorium dla Burmistrza Miasta i Gminy Rydzyna z tytułu wykonania budżetu gminy za rok 2023. 

 

OPINIA REGIONALNEJ IZBY OBRACHUNKOWEJ: 
„Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu wyraża opinię, że wniosek Komisji 

Rewizyjnej Rady Miejskiej Rydzyny w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta i 

Gminy Rydzyna z wykonania budżetu gminy za 2023r. został należycie uzasadniony”. 

Opinia stanowi załącznik do protokołu. 

Ad.9.6. 

Dyskusja nad sprawozdaniami z wykonania budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba otworzył dyskusję nad sprawozdaniem z wykonania 

budżetu Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok.  

W dyskusji nad  sprawozdaniem za 2023 wzięli udział: 
- Radny pan Bonifacy Skrzypczak 
- Radny pan Piotr Burda 
 
Radny pan Bonifacy Skrzypczak poruszył następujące zagadnienia i sformułował pytania dotyczące: 
- inwestycji związanej z budową stacji uzdatniania wody,   
- danych zawartych w informacji o mienia komunalnego (nieużytki, rekultywacja wysypiska). 
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Radny pan Piotr Burda poinformował wyłącznie, że wniosek Komisji Rewizyjnej został przygotowany 
przez Komisję Rewizyjną poprzedniej kadencji. 
 
Odpowiedzi na zadawane pytania udzieli Wiceburmistrz MiG pan Łukasz Bartkowiak oraz Skarbnik MiG 
pan Wojciech Antoniak. 
 
Innych głosów w dyskusji nie było. W związku z powyższym Przewodniczący Rady zamkną dyskusję.  

 

Ad.9.7. 
Podjęcie uchwał w sprawie: 

 
a) zatwierdzenia sprawozdań finansowych oraz sprawozdania z wykonania budżetu Miasta  

i Gminy Rydzyna za 2023 rok – druk nr 14. 
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba odczytał projekt uchwały i poddał go pod głosowanie. 

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych.  

Uchwała został podjęta jednogłośnie 15 głosami za. 
 
Uchwała przyjęła Nr II/14/2024. 
 

Głosowano w sprawie: 

zatwierdzenia sprawozdań finansowych oraz sprawozdania z wykonania budżetu Miasta i Gminy 

Rydzyna za 2023 rok – druk nr 14.  

 

Wyniki głosowania 

TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

TAK (15) 

Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 

Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 

Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

 

b) udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta i Gminy Rydzyna z tytułu wykonania budżetu 

Miasta i Gminy Rydzyna za 2023 rok – druk nr 15. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba odczytał projekt uchwały i poddał go pod głosowanie. 

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych.  

Uchwała został podjęta 11 głosami za przy  głosie przeciw i 3 głosach wstrzymujących. 
 
Uchwała przyjęła Nr II/15/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta i Gminy Rydzyna z tytułu wykonania budżetu Miasta i 
Gminy Rydzyna za 2023 rok – druk nr 15.  
 
Wyniki głosowania 
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TAK: 11, NIE: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (11) 
Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Łukasz Wleklik 
NIE (1) 
Piotr Patek 
 
Burmistrz MiG pan Kornel Malcherek wyraził podziękowania Radzie Miejskiej za zatwierdzenie 

sprawozdania oraz udzielenie absolutorium. Burmistrz podziękował również sołtysom, dyrektorom 

szkół i przedszkola, dyrektorom gminnym jednostek organizacyjnych, a także kadrze kierowniczej oraz 

pracownikom Urzędu Miasta i Gminy. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba złożył  Burmistrzowi Miasta i Gminy panu Kornelowi 

Malcherkowi gratulacje i życzył mu dalszych licznych sukcesów oraz dobrej współpracy z Radą Miejską 

Rydzyny. 

10. Podjęcie uchwał w sprawie: 
 

a) przyznania w roku 2024 dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty 
budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków znajdującym się na terenie 
Gminy Rydzyna oraz jej wysokości – druk nr 16. 

 
Projekt uchwały na druku nr 16 przedstawił pan Łukasz Bartkowiak – Wiceburmistrz MiG Rydzyna. 
 
Uzasadnienie projektu: 
Dotację na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do 
rejestru zabytków znajdującym się na terenie Gminy Rydzyna przyznaje Rada Miejska Rydzyny  
w drodze uchwały określającej: beneficjenta, wykaz prac lub robót, na wykonanie których przyznano 
dotację oraz kwotę przyznanej dotacji. W terminie przewidzianym w ww. uchwale, tj. do dnia 15 marca 
br., wpłynęły dwa wnioski na łączną kwotę 90 tys. zł: 

 dofinansowanie prac remontowych przy obiekcie zabytkowym tj. Kościele parafialnym  
w Kaczkowie (prace naprawcze ogrodzenia) wpisanym do wielkopolskiego rejestru zabytków 
pod nr 371/Wlkp/A. Wnioskowana kwota – 40 tys. zł.  

 O dofinansowanie prac restauratorskich w obrębie elementów małego plafonu Sali Wielka 
Alkowa, obiektu zabytkowego wpisanego do wielkopolskiego rejestru zabytków pod nr 65/A. 
Wnioskowana kwota – 50 tys. zł. 

Proponuje się przyznanie dotacji zgodnie z wnioskowanymi kwotami tj. łącznej wysokości 90 tys. zł. 
 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa, Komisję Oświaty oraz Komisję Budżetu i Finansów. Następnie 
poddał projekt uchwały pod głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została 
podjęta 14 głosami za przy 1 głosie wstrzymującym. Uchwała przyjmie Nr II/16/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
przyznania w roku 2024 dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy 
zabytkach wpisanych do rejestru zabytków znajdującym się na terenie Gminy Rydzyna oraz jej 
wysokości – druk nr 16.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
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Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, 
Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 
Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Karol Dembicki 

 
b) wyznaczenia dodatkowego przedstawiciela Gminy Rydzyna do składu Zgromadzenia Związku 

Międzygminnego Wodociągów i Kanalizacji Wiejskich we Wschowie – druk nr 17. 
 
Projekt uchwały na druku nr 17 przedstawił pan Łukasz Bartkowiak – Wiceburmistrz MiG Rydzyna. 
 
Uzasadnienie projektu: 
Statut związku może przyznawać określonym gminom więcej niż jeden głos w zgromadzeniu. 
Dodatkowych przedstawicieli wyznacza zainteresowana rada gminy. Dotychczas dodatkowym 
przedstawicielem Gminy Rydzyna był Skarbnik pan Wojciech Antoniak, obecnie w związku  
z dodatkowymi obowiązkami pana Skarbnika, Burmistrz proponuje, aby dodatkowym 
przedstawicielem był Wiceburmistrz pan Łukasz Bartkowiak. 
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa i Komisję Oświaty. Następnie poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami 
za. Uchwała przyjmie Nr II/17/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
wyznaczenia dodatkowego przedstawiciela Gminy Rydzyna do składu Zgromadzenia Związku 
Międzygminnego Wodociągów i Kanalizacji Wiejskich we Wschowie – druk nr 17.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

c) zmiany Uchwały Nr X/43/90 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 28 grudnia 1990r. w sprawie 
przystąpienia Gminy i Miasta Rydzyna do Stowarzyszenia Gmin Regionu Wielkopolski  
z siedzibą w Poznaniu – druk nr 18. 

 
Projekt uchwały na druku nr 18 przedstawił pan Łukasz Bartkowiak – Wiceburmistrz MiG Rydzyna. 
 
Uzasadnienie projektu: 
W oparciu o przepisy ustawy o samorządzie gminnym w celu wspierania idei samorządu terytorialnego 
oraz obrony wspólnych interesów, gminy mogą tworzyć stowarzyszenia, w tym również z powiatami  
i województwami, jednocześnie wyznaczając swoich reprezentantów w strukturach stowarzyszenia. 
Od chwili przystąpienia Gminy Rydzyna do Stowarzyszenia, uległa zmianie jego nazwa, która obecnie 
brzmi Stowarzyszenie Gmin i Powiatów Wielkopolski, a na reprezentanta Gminy w Stowarzyszeniu 
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proponuje się wyznaczyć imiennie Burmistrza Miasta i Gminy Rydzyna pana Kornela Malcherka,  
a w zastępstwie Zastępcę Burmistrza – pana Łukasza Bartkowiaka. 
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa i Komisję Oświaty. Następnie poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami 
za. Uchwała przyjmie Nr II/18/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
zmiany Uchwały Nr X/43/90 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 28 grudnia 1990r. w sprawie przystąpienia 
Gminy i Miasta Rydzyna do Stowarzyszenia Gmin Regionu Wielkopolski z siedzibą w Poznaniu – druk 
nr 18.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

d) określenia czasu bezpłatnego nauczania, wychowania i opieki oraz opłat za korzystanie  
z wychowania przedszkolnego w przedszkolach prowadzonych przez Gminę Rydzyna – druk 
nr 19. 

 
Projekt uchwały na druku nr 19 przedstawiła pani Patrycja Wdowiak – Kierownik Referatu 
Organizacyjnego. 
 
Uzasadnienie projektu: 
Zgodnie z ustawą o finansowaniu zadań oświatowych rada gminy określa wysokość opłat za korzystanie 
z wychowania przedszkolnego uczniów objętych wychowaniem przedszkolnym do końca roku 
szkolnego w roku kalendarzowym w którym kończą 6 lat, w prowadzonym przez Gminę publicznym 
przedszkolu i oddziale przedszkolnym w publicznej szkole podstawowej, w czasie przekraczającym 
wymiar zajęć,  o których mowa w art. 13 ust. 1 pkt 2 ustawy Prawo oświatowe. Z kolei art. 13 ust. 1 pkt 
2 cytowanej ustawy mówi, że przedszkolem publicznym jest przedszkole, które zapewnia bezpłatne 
nauczanie, wychowanie i opiekę w czasie ustalonym przez organ prowadzący, nie krótszym niż 5 godzin 
dziennie.  Ustawa o finansowaniu zadań oświatowych mówi również o odpłatności za przedszkole, tj. 
że wysokość opłaty, nie może być wyższa niż 1 zł za każdą rozpoczętą godzinę faktycznego pobytu 
dziecka w przedszkolu (powyżej tzw. bezpłatnych 5 godzin). Maksymalna wysokość opłaty podlega 
waloryzacji. Sposób przeprowadzenia pierwszej, jak i kolejnych waloryzacji określa cytowany przepis 
ustawy o finansowaniu zadań oświatowych. W dniu 27 lutego 2024r. ukazało się Obwieszczenie 
Ministra Edukacji w sprawie wykoście wskaźnika waloryzacji oraz maksymalnej wysokości opłaty za 
korzystanie z wychowania przedszkolnego. Wskaźnik waloryzacji został określony na poziomie 1,114 
zł. Stąd proponowana kwota odpłatności za każdą rozpoczętą godzinę faktycznego pobytu dziecka  
w przedszkolu na poziomie 1,11 zł, biorąc pod uwagę, że jest to tzw. pierwsza waloryzacja tej 
odpłatności. 
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa i Komisję Oświaty. Następnie poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami 
za. Uchwała przyjmie Nr II/19/2024. 



13 
 

Głosowano w sprawie: 
określenia czasu bezpłatnego nauczania, wychowania i opieki oraz opłat za korzystanie z wychowania 
przedszkolnego w przedszkolach prowadzonych przez Gminę Rydzyna – druk nr 19.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

e) nadania nazwy ulicy „Borowikowa” drodze wewnętrznej położonej w obrębie miejscowości 
Tarnowa Łąka – druk nr 20. 

 
Projekt uchwały na druku nr 20 przedstawił pan Łukasz Bartkowiak – Wiceburmistrz MiG Rydzyna. 
 
Uzasadnienie projektu: 
Do Burmistrza Miasta i Gminy w Rydzynie wpłynął wniosek właścicieli nieruchomości o nadanie nazwy 
ulicy dla drogi wewnętrznej położonej w miejscowości Tarnowa Łąka, oznaczonej numerem 
ewidencyjnym 342/25, w treści którego zaproponowano nazwę ulica Borowikowa.  
Przedmiotowa droga została wydzielona z gruntów prywatnych pod ciąg komunikacyjny dla nowo 
wydzielonych działek pod zabudowę mieszkaniową.  Działki w/w stanowią własność prywatną i zgodnie  
z ustawą o drogach publicznych podjęcie przez Radę Miejską uchwały w sprawie nadania nazwy drodze 
wewnętrznej wymaga uzyskania pisemnej zgody właścicieli terenów, na których jest ona 
zlokalizowana. Wniosek o nadanie nazwy ulicy został potwierdzony zgodą i podpisami wszystkich 
właścicieli działki. Nadanie nazwy ulicy, będącej przedmiotem niniejszej uchwały, wiąże się z potrzebą 
zapewnienia prawidłowej i czytelnej numeracji porządkowej nieruchomości położonych w jej 
sąsiedztwie. Ponadto, nadanie nazwy drodze ułatwi jej identyfikację w terenie.   
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr II/20/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
nadania nazwy ulicy „Borowikowa” drodze wewnętrznej położonej w obrębie miejscowości Tarnowa 
Łąka – druk nr 20.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

f) przystąpienia do sporządzenia planu ogólnego Gminy Rydzyna – druk nr 21. 
 
Projekt uchwały na druku nr 16 przedstawił pan Łukasz Bartkowiak – Wiceburmistrz MiG Rydzyna. 
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Uzasadnienie projektu: 
Ustawa z dnia 7 lipca 2023 r. o zmianie ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym oraz 
niektórych innych ustaw, która weszła w życie 24 września 2023 r., zobowiązała gminy do sporządzenia 
planu ogólnego gminy. Dokument ten uchwalany jest dla obszaru całej gminy, z wyłączeniem terenów 
zamkniętych innych niż ustalane przez ministra właściwego do spraw transportu. Nowy akt planowania 
przestrzennego jakim będzie plan ogólny gminy stanowić będzie akt prawa miejscowego, określający 
zasady realizacji polityki przestrzennej gminy, którego ustalenia będą wiążące zarówno przy 
opracowaniu planów miejscowych jak i dla decyzji o warunkach zabudowy i zagospodarowania terenu.  
Plan ogólny ma na celu określenie stref planistycznych oraz gminnych standardów urbanistycznych.  
W planie ogólnym fakultatywnie będzie można okrślić obszary zabudowy śródmiejskiej, obszary 
uzupełnienia zabudowy oraz gminne standardy dostępności infrastruktury społecznej. Zgodnie  
z obowiazujacymi przepisami prawa Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego miasta i gminy Rydzyna, uchwalone uchwałą Rady Miejskiej Rydzyny nr 
XXXII/257/2013 z dnia 27 czerwca 2013 r. utraci moc dnia 1 stycznia 2026 r. Zasadnym jest, by gmina 
uchwaliła plan ogólny do końca 2025 r., kiedy to przestanie obowiązywać dokument studium. 
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa i Komisję Oświaty. Następnie poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami 
za. Uchwała przyjmie Nr II/21/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
przystąpienia do sporządzenia planu ogólnego Gminy Rydzyna – druk nr 21.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

g) zmian w uchwale budżetowej Gminy Rydzyna na 2023 rok – druk nr 22. 
 
Projekt uchwały na druku nr 22 przedstawił pan Wojciech Antoniak – Skarbnik Miasta i Gminy Rydzyna. 
 
Uzasadnienie projektu: 
W projekcie uchwały na druku nr 22 proponuje się zmiany po stronie dochodów i wydatków 
budżetowych. W zakresie dochodów budżetowych proponuje się dokonanie zmian (ogółem 
zwiększenie dochodów o kwotę 616.483,92 zł zgodnie z załącznikiem Nr 1) m.in. z następujących 
tytułów: 

 zwiększenie dochodów (010-01095-2710) o kwotę 140.000,00 zł z Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Wielkopolskiego w ramach XIV edycji konkursu „Pięknieje Wielkopolska Wieś” 
na dofinansowanie zadań: Remont pomieszczeń wewnętrznych świetlicy wiejskiej w Kłodzie w 
kwocie 70.000,00 zł oraz Remont świetlicy wiejskiej w Nowej Wsi – roboty w zakresie remontu 
Sali głównej etap III w kwocie 70.000,00 zł.  

 zwiększenie dochodów (700-70005-0550) o kwotę 10.000,00 zł do kwoty 56.000,00 zł  
z tytułu opłat użytkowania wieczystego nieruchomości, 

 zwiększenie dochodów (700-70005-0770) o kwotę 300.000,00 zł do kwoty 1.304.500,00 zł z 
tytułu dochodów ze sprzedaży mienia gminnego,  
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 zwiększenie dochodów (750-75023-0970) o kwotę 21.866,92 zł do kwoty 34.366,92 zł  
głównie z tytułu opłat za zawarcie związku małżeńskiego poza urzędem,  

 zwiększenie dochodów (756-75616-0310) o kwotę 50.000,00 zł do kwoty 2.591.493,83 zł z 
tytułu podatku od nieruchomości od osób fizycznych, 

 zwiększenie dochodów (756-75616-0320) o kwotę 50.000,00 zł do kwoty 1.263.343,00 zł  
z tytułu podatku rolnego od osób fizycznych, 

 zwiększenie dochodów (756-75616-0910) o kwotę 2.500,00 zł do kwoty 22.500,00 zł  
z tytułu odsetek od nieterminowych wpłat z tytułu podatków i opłat od osób fizycznych, 

 wprowadzenie dochodów (756-75618-0460) w kwocie 3.000,00 zł z tytułu opłaty 
eksploatacyjnej, 

 zwiększenie dochodów (756-75618-0490) o kwotę 17.000,00 zł do kwoty 417.000,00 zł z tytułu 
innych opłat lokalnych pobieranych przez jst, 

 zwiększenie dochodów (801-80101-0830) o kwotę 5.000,00 zł do kwoty 20.000,00 zł  
w budżecie Szkoły Podstawowej w Dąbczu z tytułu wpływów z usług, 

 wprowadzenie dochodów (801-80101-2700) w kwocie 5.317,00 zł w budżecie Szkoły 
Podstawowej w Dąbczu w związku z przyznaniem dofinansowania przez Polsko-Niemiecką 
Współpracę Młodzieży na wymianę młodzieży,  

 zwiększenie dochodów (852-85202-0830) o kwotę 10.000,00 zł do kwoty 28.500,00 zł z tytułu 
wpływu z usług. 

W zakresie wydatków budżetowych proponuje się dokonanie zmian (ogółem zwiększenie wydatków  
o kwotę 2.055.625,00 zł zgodnie z załącznikiem Nr 2) m.in. z następujących tytułów: 

 wprowadzenie wydatków (010-01044-6050) na kwotę 1.845.000,00 zł na wieloletnie zadanie 
majątkowe pn.: „Budowa sieci kanalizacji sanitarnej ul. Orzechowa, Świerkowa w m. Dąbcze”. 
Zadanie zaplanowane na lata 2024-2025 na łączną wartość 2.460.000,00 zł, 

 wprowadzenie wydatków (010-01095-4270) na kwotę 140.000,00 zł na zadania: Remont 
pomieszczeń wewnętrznych świetlicy wiejskiej w Kłodzie w kwocie 70.000,00 zł oraz Remont 
świetlicy wiejskiej w Nowej Wsi – roboty w zakresie remontu Sali głównej etap III w kwocie 
70.000,00 zł 

 wprowadzenie wydatków (400-40002-6050) na kwotę 550.000,00 zł na wieloletnie zadanie 
majątkowe pn.: „Przebudowa i modernizacja stacji uzdatniania wody w Dąbczu”. Zadanie 
zaplanowane jest na lata 2024-2026 w łącznej kwocie 6.450.000,00 zł 

 wprowadzenie wydatków (600-60016-4590) na kwotę 10.625,00 zł na wypłatę odszkodowania 
za wywłaszczenie części drogi tj. dz. 500/1 w Kłodzie, 

 rezygnacja z zadania jednorocznego (600-60016-6050) pn.: „Budowa ul. Modrzewiowa  
i Cyprysowa w Dąbczu oraz ul. Akacjowa, Kurpińskiego, Moniuszki, Chopina w Rydzynie (prace 
projektowe)” na kwotę 100.000,00 zł, 

 wprowadzenie zadania wieloletniego (600-60016-6050) pn.: „Budowa ul. Modrzewiowej, 
Cyprysowej i Kołłątaja w Dąbczu oraz ul. Akacjowej, Kurpińskiego, Moniuszki, Chopina  
w Rydzynie (prace projektowe)” na kwotę 10.000,00 zł. Zadanie zaplanowane jest na lata 2024-
2026 w łącznej kwocie 210.000,00 zł,  

 rezygnacja z zadania majątkowego (750-75095-6050) pn.: „Zadania z zakresu poprawy 
efektywności energetycznej, rozwoju odnawialnych źródeł energii w rozumieniu art.2 pkt 22 
ustawy z dnia 20.02.2015 r. o odnawialnych źródłach energii (Dz.U. z 2022 r. poz. 1378 i 1383) 
oraz ograniczenia kosztów zakupu ciepła lub energii ponoszonych przez odbiorców”  kwocie 
462.147,00 zł, 

 zmniejszenie wydatków (900-90001-6230) z tytułu dotacji na dofinasowanie budowy 
przydomowych oczyszczalni ścieków o kwotę 4.000,00 zł do kwoty 29.000,00 zł, 

 zwiększenie wydatków (900-90015-6050) na zadanie wieloletnie pn.: „Poprawa efektywności 
energetycznej przez obniżenie energochłonności oświetlenia na terenie Gminy Rydzyna”  
o kwotę 62.147,00 zł do kwoty 1.754.147,00 zł, 
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 zwiększenie wydatków (900-90026-6230) z tytułu dotacji na dofinansowanie usuwania azbestu 
o kwotę 4.000,00 zł do kwoty 31.000,00 zł, 

 zmniejszenie wydatków (921-92109) na zakup materiałów i wyposażenia w kwocie 8.897,00 zł 
a zwiększenie wydatków na zakup usług pozostałych o kwotę 8.897,00 zł w ramach funduszu 
sołeckiego wsi Augustowo.   

Dochody w tej uchwale zwiększa się o kwotę 616.483,92 zł, zwiększają się wydatki o kwotę 
2.055.625,00 zł na skutek czego zmienia się wynik budżetu (o kwotę 1.439.141,08 zł) nadwyżka 
budżetu zmienia się w deficyt w kwocie 523.850,24 zł,  który zostanie sfinansowany przychodami  
z zaciągniętych kredytów i pożyczek, przychodami z niewykorzystanych środków pieniężnych na 
rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych 
związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi w odrębnych ustawach oraz 
wolnych środków, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt. 6 ustawy. Celem zrównoważenia budżetu 
zwiększają się przychody budżetu w kwocie 1.485.108,73 złotych. Po stronie przychodów wprowadza 
pożyczkę ze środków WFOŚiGW (§ 952) na zadanie pn.: „Budowa cieci kanalizacji sanitarnej na 
działkach ozn.nr ewid. gruntów 47/11. 47/29, 47/37, 47/38 w obrębie Dąbcze – I etap, ul. Świerkowa”. 
Ponadto po stronie rozchodów (§ 992) wprowadza się spłatę ww. pożyczki (1 rata) w kwocie 45.967,65 
zł.  
 
W dyskusji nad projektem uchwały głos zabrali radni: Tomasz Szulc, Grażyna Dembicka, Grzegorz 
Kostka. Odpowiedzi na pytania dotyczące projektu uchwały udzielił Skarbnik MiG pan Wojciech 
Antoniak. 
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie. 
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr II/22/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
zmian w uchwale budżetowej Gminy Rydzyna na 2023 rok – druk nr 22.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

h) zmiany uchwały Nr LXI/447/2023 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 19 grudnia 2023r.  
w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 
2024 – 2038 ze zm. – druk nr 23. 

 
Projekt uchwały na druku nr 23 przedstawił pan Wojciech Antoniak – Skarbnik Miasta i Gminy Rydzyna. 
 
Uzasadnienie projektu: 
Planuje się wprowadzenie zmian w wykazie przedsięwzięć stanowiącego załącznik do uchwały  
Nr LXI/447/2023 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 19 grudnia 2023r. w sprawie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2024 – 2038 ze zm. polegające na m.in.: 

 wprowadza się nowe przedsięwzięcie (1.3.2.36) w WPF przewidziane do realizacji w 2025 roku 
– pomoc finansowa w wysokości 667.563,00 złotych dla Powiatu Leszczyńskiego na zadanie: 
„Budowa drogi dla rowerów wzdłuż drogi powiatowej na odcinku Kłoda – Tarnowa Łąka w 
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ramach zadania ograniczenia niskiej emisji na terenie Aglomeracji Leszczyńskiej”. Zadanie 
będzie realizowane w partnerstwie z Powiatem Leszczyńskim, w ramach Programu Fundusze 
Europejskie dla Wielkopolski 2021 – 2027, Priorytet 3 Fundusze europejskie dla 
zrównoważonej mobilności miejskiej w Wielkopolsce, Działanie 03.02 Rozwój zrównoważonej 
mobilności miejskiej w ramach ZIT. 

 rezygnuje się z przedsięwzięcia (1.3.2.24) w WPF pn.: „Zadania z zakresu poprawy efektywności 
energetycznej, rozwoju odnawialnych źródeł energii w rozumieniu art.2 pkt 22 ustawy z dnia 
20.02.2015 r. o odnawialnych źródłach energii (Dz.U. z 2022 r. poz. 1378 i 1383) oraz 
ograniczenia kosztów zakupu ciepła lub energii ponoszonych przez odbiorców”  kwocie 
462.147,00 zł – środki te zostaną wykorzystane jako wkład własny do przedsięwzięcia 
(1.3.2.29) 

 wprowadza się nowe przedsięwzięcie (1.3.2.37) w WPF pn.: „Budowa ul. Modrzewiowej, 
Cyprysowej i Kołłątaja w Dąbczu oraz ul. Akacjowej, Kurpińskiego, Moniuszki, Chopina  
w Rydzynie (prace projektowe)”. Zadanie zaplanowane jest na lata 2024-2026 w łącznej kwocie 
210.000,00 zł,  

 zwiększa się nakłady o kwotę 460 tys. zł na przedsięwzięcie (1.3.2.34) ujęte w WPF na  pn.: 
„Budowa sieci kanalizacji sanitarnej ul. Orzechowa, Świerkowa w m. Dąbcze”. Zadanie 
zaplanowane na lata 2024-2025 na łączną wartość 2.460.000,00 zł, 

 zwiększa się nakłady o kwotę 50 tys. zł na przedsięwzięcie (1.3.2.31) ujęte w WPF na  pn.: 
„Przebudowa i modernizacja stacji uzdatniania wody w Dąbczu”. Zadanie zaplanowane jest na 
lata 2024-2026 w łącznej kwocie 6.450.000,00 zł 

 zwiększa się nakłady o kwotę 62.147,00 zł na przedsięwzięcie (1.3.2.29) ujęte w WPF na  pn.: 
pn.: „Poprawa efektywności energetycznej przez obniżenie energochłonności oświetlenia na 
terenie Gminy Rydzyna” do kwoty 1.754.147,00 zł. 

W związku z uchwałą w sprawie zmian w budżecie na 2024 rok (z dnia 10.06.2024r.) zmianie ulega 
wynik budżetu (deficyt budżetu) na 2024 rok. Deficyt budżetu w kwocie 523.850,24 zł zostanie 
sfinansowany przychodami z zaciągniętych kredytów i pożyczek, przychodami z niewykorzystanych 
środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków 
nimi finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi  
w odrębnych ustawach oraz wolnych środków, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt. 6 ustawy. Zgodnie 
z art. 231. ust1. ustawy o finansach publicznych zmiana kwot wydatków na realizację przedsięwzięć 
oraz limit zobowiązań może nastąpić w wyniku podjęcia uchwały organu stanowiącego jednostki 
samorządu terytorialnego, zmieniającej zakres wykonywania lub wstrzymującej wykonywanie 
przedsięwzięcia. W związku z tym zmianie ulegają załączniki Nr 1 i 2 do uchwały wraz z objaśnieniami 
przyjętych wartości dołączanymi do uchwały. 
 
W dyskusji nad projektem uchwały głos zabrali radni: Tomasz Szulc, Piotr Burda, Grzegorz Kostka. 
Odpowiedzi na pytania dotyczące projektu uchwały udzielił Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak. 
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie. 
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr II/23/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
zmiany uchwały Nr LXI/447/2023 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 19 grudnia 2023r. w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2024 – 2038 ze zm. – 
druk nr 23.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
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Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

i) pomocy dla Powiatu Leszczyńskiego – druk nr 24. 
 
Projekt uchwały na druku nr 25 przedstawił  pan Wojciech Antoniak – Skarbnik Miasta i Gminy Rydzyna. 
 
Uzasadnienie projektu: 
Gmina Rydzyna planuje przeznaczyć na pomoc finansową dla Powiatu Leszczyńskiego kwotę 667,5 tys. 
złotych z przeznaczeniem na realizację następującego zadania:  "Budowa drogi dla rowerów wzdłuż 
drogi powiatowej na odcinku Kłoda – Tarnowa Łąka w ramach zadania ograniczenia niskiej emisji na 
terenie Aglomeracji Leszczyńskiej”, co stanowi 50% wymaganego wkładu własnego. Powiat Leszczyński 
zamierza, w związku z aktualnie ogłoszonym w ramach Programu Funduszu dla Wielkopolski na lata 
2021-2027 naborem, złożyć stosowny wniosek o dofinansowanie  przedmiotowego zadania i zachodzi 
konieczność wykazania na etapie aplikacji całkowitego wkładu własnego. Podjęcie stosownej uchwały 
pozwoli Powiatowi Leszczyńskiemu spełnić wymogi wniosku aplikacyjnego, w zakresie zabezpieczenia 
wkładu własnego. 
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie. 
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr II/24/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
pomocy dla Powiatu Leszczyńskiego – druk nr 24.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

j) zaciągnięcia pożyczki na dofinansowanie realizacji zadania ze środków Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu – druk nr 25. 

 
Projekt uchwały na druku nr 25 przedstawił  pan Wojciech Antoniak – Skarbnik Miasta i Gminy Rydzyna. 
 
Uzasadnienie projektu: 
Gmina Rydzyna zamierza ubiegać się z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Poznaniu o udzielenia pomocy finansowej w formie pożyczki na realizację przedsięwzięcia 
pn.: „Budowa sieci kanalizacji sanitarnej na działkach ozn. nr ewid. gruntów 47/11, 47/29, 47/37, 47/38 
w obrębie Dąbcza – I etap ul. Świerkowa” w kwocie 1.485.108,73 złotych. 
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Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa i Komisję Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt uchwały 
pod głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 
głosami za. Uchwała przyjmie Nr II/25/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
zaciągnięcia pożyczki na dofinansowanie realizacji zadania ze środków Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu – druk nr 25..  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

k) przyjęcia Gminnego Programu Osłonowego „Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2024 – druk 
nr 26. 

 
Projekt uchwały na druku nr 26 przedstawiła Pani Inga Kaminiarz – Dyrektor Miejsko – Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej w Rydzynie. 

 
Uzasadnienie projektu: 
Program „Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2024 ma na celu zapewnienie usługi wsparcia na rzecz 

seniorów w wieku 60 lat i więcej przez świadczenie usług wynikających z rozeznanych potrzeb na 

terenie gminy, wpisujących się we wskazane w Programie obszary oraz poprawa poczucia 

bezpieczeństwa i możliwości samodzielnego funkcjonowania w miejscu zamieszkania osób starszych 

poprzez dostęp do tzw. „opieki na odległość”. Adresatami Programu są seniorzy, którzy mają problemy 

z samodzielnym funkcjonowaniem ze względu na stan zdrowia, prowadzący samodzielne gospodarstwa 

domowe lub mieszkający z osobami bliskimi, które nie są w stanie zapewnić im wystarczającego 

wsparcia. W ramach Programu Gmina Rydzyna będzie korzystała z: Modułu II – świadczenie usługi tzw. 

„opieki na odległość” przy użyciu „opasek bezpieczeństwa”. W ramach Programu Gmina Rydzyna 

planuje pokryć koszt obsługi systemu dla tzw. „opasek bezpieczeństwa” zakupionych w ramach 

programu realizowanego w latach 2022–2023, u wybranego realizatora usługi zgodnie  

z obowiązującymi w tym zakresie przepisami prawa. Zgodnie z zapisami Programu „Korpus Wsparcia 

Seniorów” na rok 2024, gminy przystępują do tego programu poprzez podjęcie przez radę gminy 

uchwały o przyjęciu programu osłonowego.  

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Oświaty. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr II/26/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Gminnego Programu Osłonowego „Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2024 - druk nr 26.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 



20 
 

Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

l) przystąpienia do realizacji projektu partnerskiego pn.: ,,Budowa drogi dla rowerów wzdłuż 
drogi powiatowej na odcinku Kłoda – Tarnowa Łąka w ramach zadania ograniczenia niskiej 
emisji na terenie Aglomeracji Leszczyńskiej” – druk nr 27. 

 
Projekt uchwały na druku nr 27 przedstawił  pan Łukasz Bartkowiak – Wiceburmistrz Miasta i Gminy 
Rydzyna. 
 
Uzasadnienie projektu: 
Wspólna realizacja przez Powiat Leszczyński oraz Gminę Rydzyna projektu pn.: ,,Budowa drogi dla 
rowerów wzdłuż drogi powiatowej na odcinku Kłoda – Tarnowa Łąka w ramach zadania ograniczenia 
niskiej emisji na terenie Aglomeracji Leszczyńskiej” wynika z projektu ,,Strategii Zintegrowanych 
Inwestycji Terytorialnych Leszczyńskiego Obszaru Funkcjonalnego” i jest wypełnieniem zapisów  
o obowiązkowym zintegrowanym charakterze projektów, wdrażanych w formule Zintegrowanych 
Inwestycji Terytorialnych. W związku z ogłoszonym przez Zarząd Województwa Wielkopolskiego 
naborem wniosków dla Działania 03.02 Rozwój zrównoważonej mobilności miejskiej w ramach ZIT  
w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Wielkopolski 2021-2027, umożliwiającego realizację ww. 
zadania oraz by wypełnić warunki realizacji przedsięwzięcia zapisane w ww. projekcie strategii, należy 
zawiązać współpracę formalizując warunki i zasady partnerskiej realizacji zadania. Inwestycja 
realizowana będzie wzdłuż drogi powiatowej, dlatego partnerami w projekcie będą Gmina Rydzyna  
i Powiat Leszczyński. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa i Komisję Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt uchwały 
pod głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 
głosami za. Uchwała przyjmie Nr II/27/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
przystąpienia do realizacji projektu partnerskiego pn.: ,,Budowa drogi dla rowerów wzdłuż drogi 
powiatowej na odcinku Kłoda – Tarnowa Łąka w ramach zadania ograniczenia niskiej emisji na terenie 
Aglomeracji Leszczyńskiej” - druk nr 27..  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

 

m) przyjęcia stanowiska Rady Miejskiej Rydzyny dotyczącego protestów i kluczowych 
postulatów polskich rolników – druk nr 28. 

 
Projekt uchwały na druku nr 28 przedstawił wnioskodawca - radny pan Tomasz Szulc. 
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Uzasadnienie projektu: 
W związku z podjęciem protestów przez rolników prowadzących gospodarstwa rolne na terenie Gminy 

Rydzyna, za zasadne uznaje się przedłożenie postulatów protestujących, kierując się interesem 

rolników, a także koniecznością ochrony i rozwoju ich gospodarstw rolnych.  

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został zgłoszony na Komisji 
Rolnictwa przez pana radnego Tomasza Szulca. Do wniosku przychyliła się Komisja Rolnictwa. Następnie 
poddał projekt uchwały pod głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została 
podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała przyjmie Nr II/28/2024. 
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie przyjęcia stanowiska Rady Miejskiej Rydzyny dotyczącego protestów i kluczowych 
postulatów polskich rolników - druk nr 28..  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

11. Interpelacje i zapytania radnych. 
 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że na jego ręce wpłynęły interpelacje 3 radnych 
– radnego Radosława Kulusa, radnego Piotra Patka oraz radnego Bonifacego Skrzypczaka.  
Przewodniczący Rady poprosił Wiceprzewodniczącego Rady o odczytanie złożonych interpelacji. 
 

12. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. 
 

Burmistrz MiG Rydzyna pan Kornel Malcherek poinformował, że w okresie międzysesyjnym wpłynęła 
jedna interpelacja i na tę interpelację została udzielona odpowiedź na piśmie. 
 

Radny pan Bonifacy Skrzypczak odniósł się do sprawy wykoszenia trawy w rowach. Z odpowiedzi wie, 

że Urząd Gminy zwrócił się z pismem do Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie w celu 

udrożnienia rowów. Radny zapytał, czy to pismo zostało wysłane i jakaś odpowiedź wpłynęła? Radny 

podkreślił, że ten rów jest naprawdę tak zarośnięty, że tam nawet woda nie płynie, a ten odcinek na 

ulicy Tylnej  jest w opłakanym stanie. Dalej radny zapytał, co dalej, jeżeli z Wód Polskich przyjdzie 

odpowiedź negatywna. 

Radna pani Grażyna Dembicka powiedziała, że zgłaszałam w zeszłym roku sprawę tego rowu. Zwracała 

wówczas też uwagę że na ulicy Kościuszki na środku rowu rośnie wierzba. Mówiłam o wycięciu tego 

drzewa. W związku z powyższym bardzo prosi o interwencję w tej sprawie. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że cały czas jesteśmy w punkcie 12 - odpowiedzi 

na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji, a te sprawy powinny być omawiane w punkcie 13 - 
wolne głosy i wnioski. 
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Radny pan Bonifacy Skrzypczak wrócił jeszcze do wyczyszczenia rowów Dąbickiego i Rydzyńskiego. Nie 

chodzi mu tylko o ulicę Tylną, ale o rowy w całym mieście. Sprawa kolejna, na razie nas omijają burze, 

ale jak spadnie 50 litrów na metr kwadratowy w ciągu godziny, to te rowy nie przepuszczą nic. Wszystko 

się wyleje. A gdzie się wleje? Do mieszkań, do budynków. 

Radny pan Tomasz Szulc  odniósł się do rowów, które idą przez miasto. Radny uważa, że wydajemy na 

wiele innych rzeczy, dokładamy pieniądze do powiatu, do budowy dróg, boiska, a nie stać nas na 

zapłacenie kwoty 5-10 tysięcy, aby wykosić te rowy. Raz, że to ma wygląd estetyczny, a drugie to jest 

zabezpieczenie, jak tu pan radny Bonifacy Skrzypczak powiedział, w razie nagłych opadów, te rowy dla 

bezpieczeństwa mieszkańców i spływu tych wód niestety muszą być drożne, a żeby były drożne, to 

muszą być wykoszone i odmulone. Rozumiem, że to jest w gesOi Wód Polskich, ale wiele rzeczy jest w 

gesOi innych struktur, a wykonujemy to sami. Tutaj trzeba jakieś porozumienie z Wodami Polskimi 

zawrzeć i ten odcinek, który idzie właśnie od ujścia przez miasto do tej zapory przy ul. Jana z Czerniny 

powinien być zawsze drożny. To jest najważniejszy rów, który nam odprowadza całą wodę opadową 

praktycznie z miasta. Także moja sugesOa jest taka, żeby przeznaczyć te środki na ten cel i wykosić oraz 

wygrabić trawę z tej kinety rowu. Radny uważa, że to nie są jakieś ogromne pieniądze. Mamy również 

CIS, czy też  własnych pracowników Urzędu, którzy również mogliby to wykosić i nie będzie takich 

problemów i nie będzie tej niepotrzebnej dyskusji.  

Radny Piotr Patek powiedział, że jeśli już mówimy o rowach to mieszkańcy ulicy Nektarowej w Dąbczu 

zgłosili się do niego w sprawie rowu, który jest obecnie cały zarośnięty i właśnie przy tak ekstremalnych 

warunkach pogodowych jakie mamy obecnie rów ten powinien być wykoszony i żeby była drożność w 

tym miejscu. 

Wiceburmistrz MiG pan Łukasz Bartkowiak, że zgadza się z wypowiedziami Państwa radnych, co do 

kwesOi rowów.  Natomiast nie zgadzam się z informacją, czy też sugesOą ze strony pana radnego 

Tomasza, że to gmina powinna to wykonywać. Ktoś kiedyś powołał instytucję Wody Polskie do tego, 

żeby zajmowała się dbaniem przede wszystkim o cieki wodne różnego rodzaju tej melioracji 

podstawowej. Dalej Wiceburmistrz dodał, że gmina wystąpiła do Wojewody Wielkopolskiego o 

przejęcie działek na terenie Miasta i Gminy Rydzyna, które stanowią Rów Dąbiecki, czyli od zbiornika 

do ujścia do Rowu Rydzyńskiego oraz działek, które stanowią Rów Rydzyński. I w tym momencie 

odezwały się Wody Polskie, które zgłosiły sprzeciw, że w żadnym wypadku - ma to pozostać własnością 

Skarbu Państwa w Zarządzie Wód Polskich. I to postępowanie przed wojewodą zakończyło się albo pod 

koniec zeszłego roku, albo na początku tego roku. Siłą rozpędu Wojewoda zaczął wydawać decyzje dla 

działek, które stanowią Rów Rydzyński, Rów Dąbiecki, również Rów Kaczkowski na terenie całej Gminy 

Rydzyna, przekazując je do Wód Polskich. To są trzy rowy, które stanowią meliorację podstawową, 

również z Rowem Polskim. Należy to zgodnie z ustawą do kompetencji Wód Polskich. Do tej pory 

każdorazowo zawsze, czy to Gmina Rydzyna, mówię tu o pracownikach, czy też zlecone poprzez 

Centrum Integracji Społecznej CIS pracownicy to wykonywali, czy też w wyniku prac odróbkowych 

skazańcy, te prace były wykonywane. Natomiast kiedyś trzeba powiedzieć sobie też również stop. Ktoś 

do czegoś powołał tę instytucję, dlaczego to ma być kosztem gminy. Ja tak się zastanawiam, po co nam 

te Wody Polskie są, jeżeli my i tak potem musimy to wykonywać sami i osobiście czeka na odpowiedź 

na interpelację Pana Skrzypczaka, co tam będzie napisane, bo dosyć parę już dni od tego minęło czy już 

tygodni nawet, tak więc ta odpowiedź już powinna na dniach wpłynąć. Do dnia dzisiejszego się nie 

pojawiła. I pewnie na końcu tak się stanie, że nasi pracownicy czy CIS to wykoszą. Natomiast chciałby 

znać zdanie tej instytucji, dlaczego tego nie mogą robić. Odpowiedź jest taka, że nie mają pieniędzy. To 

jest słaba odpowiedź, zwłaszcza, że płacimy składki na to, żeby te rowy były czyste. A jeżeli popatrzymy 

jeszcze na spółki wodne to też pan Tomasz doskonale wie, bo jest i działa w spółkach, że każdego razu 
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też którykolwiek odcinek rowów w naszej melioracji nie podstawowej, jeżeli ma być wykonany, to 

spółka w pierwszej kolejności zwraca się do Gminy Rydzyna. 

Radny pan Bonifacy Skrzypczak powiedział, że tylko podsumuje, że możemy się przerzucać pismami  

i mówić, kto ma tutaj zrobić to lub nie zrobić. Minął miesiąc, nie ma nic, zero odpowiedzi. Nie daj Boże 

przyjdzie deszcz i zaleje. Powiedzmy mieszkańcom Rydzyny, że wysłaliśmy pismo, a oni nam nie 

odpowiedzieli. Tylko tak, to podsumowując. 

 
13.  Wolne wnioski i informacje. 

 
Radny pan Tomasz Szulc powiedział, że pierwszy temat to jest sprawa pilna. Prosi o rozpoczęcie 

procedury rozebrania stodoły, która została zakupiona na działce koło CIS-u w Kłodzie, bo tam ta stodoła 

stoi w granicy, cegły lecą ze szczytu, dzieci się bawią, tam mają plac zabaw, mają swój teren prywatny, 

ale właściciel już odsunął wszystko, ale wiadomo, dzieci nie są wstanie przypilnować. Nie daj Boże 

spadnie cegła, stanie się jakaś tragedia i wtedy będzie problem, a ta stodoła naprawdę teraz rozlatuje 

się z dnia na dzień. Została ta nieruchomość zakupiona przez gminę i musimy jako gmina zrobić z tym 

porządek, także ta rozbiórka nas nie ominie i to w bardzo, że tak powiem, szybkim czasie, bo jak nie, to 

sama się rozleci, ale jak się sama rozleci, to może dojść do tragedii. Drugi temat - tutaj się przysłuchiwał 

się dyskusji, tylko tak dopowie odnośnie budynków komunalnych, bo gdzieś tam się w to wdrożył. W 

pierwszej kolejności remonty budynków mieszkalnych, a później budynków gdzieś gospodarczych, bo 

wiem, że gdzieś tam jest w Rojęczynie też właśnie rozbiórka budynku, który jego zdaniem mógłby 

jeszcze stać przy małej tam jakiejś naprawie dachu i nie trzeba by było kosztów ponosić, a te pieniążki 

mogły być przeznaczone na remont mieszkań czy innych dachów, ale tam, gdzie ludzie bytują. 

Następne, tutaj prośba mieszkańców Kłody o reakcję do firmy Agro. Powtarzam się, ale tu już jako radny 

powiatowy interwencję taką do Starosty kierował, żeby Starosta działał. Tutaj teraz do Pana Burmistrza 

kieruje taką prośbę. Wiem, że Pan Burmistrz spotyka się z Zarządem firmy Agro. To takie już jest 

monotonne, aczkolwiek trzeba cały czas przypominać o prędkość na Kłodzie. Na dzisiaj policja często 

stoi i na radar łapie. Nie ma skrupułów, kto jedzie. Trochę się to wyhamowało, aczkolwiek największy 

problem w nocy. Ma nawet zdjęcia, które może pokazać, jak ciężarówki stają i sobie parking robią na 

drodze. Teraz jest ta nowa hala, która wydaje towar. Plac jest tylko dla samochodów, które ładują, reszta 

czeka na drodze. Doszło do takiej sytuacji, że samochody nie mogły zjechać z przejazdu kolejowego, bo 

sobie jedna za drugą stają, wjechał na przejazd kolejowy, myśląc kierowca, że może zjechać. Z przeciwka 

jechały samochody, szlabany zaczęły się zamykać i mogło dojść do tragedii. Mają swój plac po byłej 

fermie, nikt tam nie wjeżdża. Jak rozmawiał z pracownikiem Agro mają plac, ale kierowcy z tego nie 

korzystają, bo najwygodniej stanąć na asfalcie, czekać na zielone światło, żeby wjechać pod rozładunek. 

Robi się coraz to większe zagrożenie tam, bo samochody, które się tam przemieszczają, jadąc w kierunku 

Czerniny, także mają problem to wyprzedzić. Wcześniej od godziny 20:00 jak zaczyna się ruch, to jest 

problem nawet wyjechać z marketu Dino, bo te ciężarówki stoją i Panie radny powiatowy, rozwalają 

naszą drogę powiatową, która była niedawno zrobiona. Także tutaj proszę o interwencję, czy to z 

Powiatu, czy tutaj Pana Burmistrza. Ja osobiście jeszcze będę rozmawiał z Panem Komendantem Policji, 

bo jest umówiony na spotkanie w przyszłym tygodniu. Jeszcze jeden temat. Odnośnie hopek, czy też 

progów zwalniających. Jestem za tym w odpowiednim miejscu z uzasadnieniem, że ma to zastosowanie, 

aczkolwiek nie jestem za stawianiem hopek co 50 metrów i na wniosek jednego mieszkańca, który chce 

mieć hopkę przy swojej posesji. Jak to jest na wioskach to twierdzi, że jest sołtys, ale też rada sołecka 

powinna przedyskutować to, czy jest przeciw, czy za. Jeśli jest to słuszne to zamontować tę hopkę, a nie, 

że na wniosek jednego mieszkańca Pan Burmistrz wysyła brygadę i montują co 50 metrów hopkę, która 

kosztuje też niemało. Nie dowiadywał się dokładnie ile, ale jak zna życie, to któryś tysiąc kosztowała. Za 
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te pieniądze mielibyśmy wykoszony kawał rowu, a ta hopka tam jest... To jest akurat fanaberia moim 

zdaniem, bo droga wąska, fakt faktem uczęszczana przez samochody i przez mieszkańców, nie ma 

ścieżki, ale hopka jest. Przejeżdżają sami mieszkańcy, wystarczy wyjść, jak ja to mówię, po sąsiedzku 

sprawę załatwić, a nie hopki montować, nic to nie zmieni, bo i tak na wariata nie ma lekarstwa, nie?  

I tutaj taka jeszcze prośba do Pana Burmistrza, żeby... Nie wiem, jak jest na innych wioskach, ale moim 

zdaniem rady sołeckie po to są, żeby opiniowały, żeby brały udział właśnie czy to przy remontach 

obiektów sołeckich, czy to przy jakichś planach, czy właśnie jak teraz mamy remont sali wiejskiej, do 

sołtysów, bo jak wiem, to Pan burmistrz się spotyka z sołtysami, o upomnienie co niektórych sołtysów, 

żeby wiedzieli, jakie stanowiska są i do czego jest rada sołecka. Ja osobiście jestem w Radzie Sołeckiej 

w Kłodzie i od kiedy przez całą kadencję, a kadencja już praktycznie minęła, teraz jest przedłużona, bo 

mamy przedłużoną kadencję rady, to nie było ani jednego zebrania, ani jednej opinii nie wystawiliśmy 

jako rada sołecka. Także gdzieś tutaj mam jakiś taki niedosyt i teraz słyszę, dowiaduję się dopiero tu na 

Sesji, że jakieś pieniądze, jakiś remont i tak dalej, czy to właśnie hopki, czy to jakieś...Nie wiem... Rzeczy 

na sali czy po sali, czy właśnie ten Orlik, który ma być w Kłodzie, to powinno być najpierw 

przedyskutowane przez radę sołecką. Jeżeli rada stwierdzi, że ma być zebranie, to powinno być 

powołane zebranie wiejskie i tak to powinno wyglądać moim zdaniem. Żeby każdy mógł się 

wypowiedzieć i jakoś nie jednoosobowo, bo twierdzę, że wieś to jest wspólnota,  

a nie jeden mówi za wszystkich, sobie wymyśli coś i tak ma być, a myślę, że Pan burmistrz jako 

zwierzchnik sołtysów ma jakiś na to wpływ.  

Radny pan Karol Dembicki powiedział, żer chciał dopytać odnośnie budynków gospodarczych  

w Rojęczynie 1. Co dalej z nimi i czy one będą rozebrane, czy naprawione?  

Radny pan Piotr Burda złożył zapytanie do Przewodniczącego Komisji Rolnictwa. Radny powiedział, że 

Na Komisji Rolniczej był osobiście i podjął temat dojazdu rolnika do pola, który ma utrudniony dojazd 

przez to, że gmina sprzedała działkę gminną jako nieużytki razem z drogą dojazdową. Prosił, żeby to 

było wpisane do protokołu, żeby tej sprawie nadać bieg i chciał się tutaj dowiedzieć, co w tym temacie 

Pan Przewodniczący zrobił, bo już minął ponad tydzień, czy jakieś procedury zostały już ruszone, czy nie 

i co dalej będzie z tym tematem? Bo na dzisiejszych rolnik nie ma dojazdu do swojego pola.  

Radny pan Grzegorz Kostka powiedział, że otrzymał zapytania od swoich wyborców, które chciałaby  

w dniu dzisiejszym zadać. Jeden z rolników, który bardzo często jeździ przez Robczysko, dojeżdżając do 

drogi na Poniec zgłaszał, że trzeba się bardzo mocno wysunąć ciągnikiem, żeby mógł dokonać skrętu  

i bezpiecznie przejechać, dlatego wnioskuje o to, żeby w Robczysku na krzyżówce zamontować lustro, 

które by umożliwiło dokonywanie bezpiecznego skrętu. Druga sprawa dotyczy tej samej drogi 

Pawłowice-Poniec i jest to krótki odcinek, gdzie przejeżdżamy przez Robczysko i  w miejscu tym bardzo 

dużo samochodów przejeżdża z dużą prędkością, dlatego wnioskuje tutaj albo o wprowadzenie 

wskaźnika prędkości, co może być mało skuteczne, bo nie jest to  coś, co wymusza na kierowcy 

dokonanie zmniejszenia prędkości, albo wprowadzenie automatycznego sygnalizatora, który będzie 

wprowadzał czerwone światło, jeśli będzie przekroczenie prędkości.  

Radny pan Piotr Patek zadał pytanie, czy jest możliwość, aby powstało miasteczko ruchu drogowego  

w Rydzynie, a następnie odniósł się do kwesOi dlaczego nie zagłosował za udzieleniem absolutorium 

panu Burmistrzowi. Radny powiedział, że my tylko patrzymy, że dotyczy to wykonania budżetu. 

Wykonanie budżetu jest ważną sprawą, ale również powinniśmy patrzeć na zachowanie Pana 

Burmistrza, rządzenie gminą, podejmowanie jakiejkolwiek decyzji i wskazywanie własnych propozycji. 

Osobiście ma kilkanaście takich uwag, które chciałby tu przytoczyć. Pierwsza sprawa dotyczy 

bezpieczeństwa naszych mieszkańców. My tyle mówimy o budowie ścieżek i innych rzeczy, ale proszę 

wyjść z naszego Ośrodka Kultury na Rynek. Rozumie, że zmieniliśmy oznakowanie, wróciliśmy do 

starego oznakowania, które już było. Zdaniem radnego nie zdaje ono egzaminu, bo znowu zblokujemy 
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się i to nic nie zmieni, a będzie to samo. Następna sprawa związana z ruchem okrężnym wokół pomnika 

Trójcy Św. Radny powiedział, że nie rozumie, dlaczego gmina się tak upiera, że nie można wprowadzić 

ruchu okrężnego? Zwróćmy uwagę, że w innych miejscowościach, takich jak Poniec, czy Góra na 

przykład, został wprowadzony taki ruch i jakoś to wszystko funkcjonuje. Najlepiej widać to w Poniecu, 

jest ruch okrężny i  wszystko jest dostosowane plus do tego parkomaty. Proszę sobie tam jechać, jak 

tam jest wszystko ładnie uporządkowane. Następna sprawa związana z bezpieczeństwem dotyczy 

doświetlenia przejść dla pieszych. Nic się z tym nie dzieje i dopiero jak coś się stanie, to dopiero 

zaczniemy działać. Zdaniem radnego przejścia powinny zostać doświetlone, żeby zarówno piesi byli 

bezpieczniejsi, ale także żeby kierowy mogli ich dostrzec, gdy np. przechodzą w ciemnym ubraniu. 

Następna sprawa to ścieżki rowerowe. Radny podkreślił, że mówił o tym wiele razy, np. ścieżka 

rowerowa od Augustowa do ronda w Kaczkowie. Tam już ścieżki nie widać. Nie dość, że są nierówności, 

to obecnie ścieżka tak zarosła, że jej nie widać. Gmina szuka cały czas, kto jest jej właścicielem, ale jak 

komuś coś się stanie, to nikogo nie będzie interesowało, kto jest właścicielem, tylko kto jest 

gospodarzem i kto jest za to odpowiedzialny. Zatem przyjdą na pewno do gminy. W następnej kolejności 

radny odniósł się do spraw dotyczących naszych zabytków. Powiedział, że uważam, że jest to ważne, 

gdyż jesteśmy w końcu pomnikiem historii. Radny powiedział, że zacznie od budynków po byłej szkole 

na ulicy Zamkowej. Jak dodał otrzymywał odpowiedzi tego typu, że kwesOa zagospodarowania 

budynków przy ulicy Zamkowej po przeniesieniu Szkoły Podstawowej w Rydzynie do budynków przy 

ulicy Wolności będzie przedmiotem dyskusji na komisjach stałych Rady Miejskiej Rydzyny. Zatem radni 

mieli mieć głos w tej dyskusji  i nagle otrzymuje dostaję odpowiedź konkretną, co tam będzie. Zdaniem 

radnego stał się cud, bo nastąpiło to przez planowanymi wyborami samorządowymi. Następna sprawa 

dotyczy budynku zboru.  Radny podkreślił, że od wielu lat już interpeluje w tej sprawie, m.in. na temat 

zabezpieczenia elewacji, gdzie cegły kruszeją, wszystko spada, gzymsy, obecnie jest również dziurawy 

dach na wieży. Po prostu ten budynek zaraz padnie, a to powinno być naszą wizytówką, nie mówiąc już 

o budynku przy Placu Zamkowym 6 (przy boisku), to zdaniem radnego jest tragedia. Wracając do 

budynków po Szkole Podstawowej przy ul. Zamkowej radny powiedział, że budynki te stoją dwa lata 

nieogrzewane Tam wszystko trzeba będzie robić w środku i ego zdaniem jest to naprawdę 

niegospodarność. Uważa też, że Komisja Rewizyjna powinna się tym zająć. Można było te sale uratować, 

one by mogły funkcjonować, a my teraz wszystko musimy tam remontować na nowo. Kolejna sprawa 

to, odnawialne źródła energii. O tym już za długo nie będzie mówił, bo zawsze się coś znajdzie, że np. 

nie opłaca się, że wszystko jest złe i niedobre i inne sprawy, chociaż orzeźwienie gdzieś tam nastąpiło  

i mówiliśmy o tym, że będą zakładane nowe oprawy, a żarówki będą wymieniane na te LED. Wszyscy to 

jakoś robią, a nam się nigdy nic nie opłaca i zawsze coś nam staje na drodze. Radny odniósł się również 

do kwesOi promocji miasta. Jego zdaniem takie walory naszego miasta i jego położenie to same plusy  

i atuty. Natomiast sama promocja jest słaba. Już nie chce brzydko mówić, ale naprawdę promocja leży. 

Wziął książkę Pana Macieja Urbana – „Barokowej Rydzyny przypadki” i jest tu bardzo trafny cytat na 

samym początku, że Rydzyna ma rzeczy wiele lepsze, niż są tutaj i podpis Antoni Paweł Sułkowski. 

Rydzyna jest inna niż wszystkie, a my nawet tego nie umiemy wykorzystać, że jesteśmy pomnikiem 

historii. To powinno być na każdym przewodniku, że Rydzyna jest wyjątkowa, sama w sobie. Kolejna 

sprawa, byliśmy wspólnie z Panem Przewodniczący na przedstawieniu Dolina Muminków. Bardzo ładne 

przedstawienie, młodzi aktorzy, bardzo pięknie wszystko przygotowane, ale do czego dążę? Do tego, że 

były zbierane pieniądze na polepszenie akustyki w auli? Radny powiedział, że gmina wydała  

17 milionów na tę szkołę i teraz robimy poprawienie akustyki? Przecież mieszkańcy się z tego śmiali, Ci 

rodzice, którzy tam byli. Zdaniem radnego to karygodne. Ostatnia sprawa, to podwyżka dla Pana 

Burmistrza. Radny uważa, że jest to przekroczenie już wszystkich granic tolerancji. I na koniec jeszcze 

zwrócił się do wszystkich nowych radnych. Rozumie, że są radnymi pierwszy raz, ale jak przyjdą dzisiaj 

do domu po Sesji, niech się zastanowią, że mimo iż startowali na przykład z komitetu Pana Burmistrza, 

to powinni pamiętać jedno, że to tylko komitet, a wybierali ich mieszkańcy po to, żeby między innymi 
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pilnowali takich rzeczy jak kwesOa podwyżki dla Pana Burmistrza. Radny podsumowując powiedział, że 

są to wszystkie argumenty, które spowodowały, że  Pan Burmistrz nie otrzymał od niego absolutorium.  

Wiceprzewodniczący Rady pan Leszek Skrobała poparł interpelację pana radnego Piotra Patka 

dotyczącą ścieżki rowerowej od Augustowa do ronda w Kaczkowie. Powiedziała, że w imieniu 

mieszkańców Augustowa chciałbym prosić o uprzątnięcie tej ścieżki, a przede wszystkim tych 

zalegających konarów drzew i innych podobnych pozostałości. Nie musi tam być wymieniana kostka, 

tylko to wszystko powinno zostać uporządkowane.  

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba przekazał gorącą prośbę mieszkańców ulicy Kościuszki. Wie, 

że to już było robione, ale bardzo by prosił o ponowne przycięcie drzew, które są blisko przewodów 

elektrycznych. Jest kilka takich miejsc. Bardzo o to prosi, żeby nie było jakiegoś zwarcia, gdyż może to 

być niebezpieczne.  Druga kwesOa dotyczy wybiegu dla psów na Osiedlu Rydzyna 2000. Bardzo by 

prosił, żeby co jakiś czas uprzątnąć te dziury. Można to zasypać jakimś piaskiem, czy też ziemią oraz 

wykosić trawę. 

Radny pan Piotr Burda przypomniał, że zadał pytanie Panu Przewodniczącemu Komisji Rolnictwa. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba powiedział, że w związku z brakiem innych pytań oddaje głos 

najpierw Burmistrzowi MiG panu Kornelowi Malcherkowi, a następnie Przewodniczącemu Komisji 

Rolnictwa panu Dawidowi Różyńskiemu.  

Burmistrz MiG Rydzyna pan Kornel Malcherek powiedział, że w kwesOi budynków komunalnych głos 

zabierze Pan Wiceburmistrz. Jeśli chodzi o zapytania Pana Radnego Tomasza Szulca to w kwesOi rady 

sołeckiej i sołtysa porozmawiam z Panem sołtysem, ale nie obiecuje, czy się coś zmieni, czy nie i, ale 

przypomina, że sołtys był wybierany przez mieszkańców wsi. Porozmawia z Panem sołtysem  

i otrzymaną odpowiedź przekaże Panu radnemu. Odnośnie firmy AGRO, prędkości oraz parkingu, to 

skontaktuję się z Panem Starostą, bo jak wiemy jest to droga powiatowa. Wykona również telefon do 

firmy AGRO, bo jak Pan radny mówi, że mają swój [parking tam gdzie jest baza rozładunkowa to jak 

najbardziej upomnimy, a jeżeli chodzi o prędkość, to z tego co się orientuje, tutaj na wniosek i Pana 

radnego i Pana sołtysa były zamontowane światła. Osobiście jechał w sobotę i faktycznie jedni się 

stosują do tego, a drudzy nie.  W kwesOi wentylatora na kolejną Sesję to tutaj przekażemy Pani Dyrektor 

Rydzyńskiego Ośrodka Kultury. Jeżeli chodzi o progi zwalniające, to tak jak rozmawialiśmy, na wniosek 

mieszkańca jutro sprawdzę, ile kosztował ten próg i udzielę informacji Panu radnemu. Pan Radny 

Kostka, Zarząd Dróg Powiatowych powiadomimy o wnioskach pana radnego, co jak wiemy jest to droga 

powiatowa. Również pana Skarbnik jako członek zarządu zapisał i na pewno Pan Radny ten temat 

poruszy. W kwesOi wniosku pana radnego Leszka Skrobały – przyjrzy się tematowi uprzątnięcia ścieżki 

rowerowej. Jeżeli chodzi o Pana Przewodniczącego i temat wybiegu dla psów. Jest to po stronie gminy 

i tutaj na pewno te dziury zostaną zasypane. Jeżeli chodzi o przycięcie drzew, przy ul. Kościuszki to 

wystąpimy z pismem do firmy ENEA. Odpowiadając na zapytanie pana Radnego Piotra Patka w kwesOi 

miasteczka rowerowego, był kiedyś Ośrodek Ruchu Drogowego przy działkach, ale to było kiedyś. 

Chcieliśmy do tego wrócić, ale niestety nie było na to zgody ze strony Pani Konserwator. 

Wiceburmistrz MiG pan Łukasz Bartkowiak w uzupełnieniu w kwesOi budynku stodoły w Kłodzie przy 

starej świetlicy powiedział, że dziwi się, że przez te lata nie przeszkadzał, bo ten budynek przez te 

półtora roku, jak jesteśmy właścicielami, czy też rok tak nagle nie popadł w zły stan techniczny, ale 

rzeczywiście ostatni przegląd, który był wykonany na prośbę też chyba sąsiada tej nieruchomości, 

wykazał, że rzeczywiście warto ten budynek rozebrać. W związku z tym, że Centrum Integracji 

Społecznej i Stowarzyszenie PRO ACTIVE ostatecznie nie otrzyma środków finansowych na stworzenie 

ZAZ-u. Zleciliśmy dokumentację projektową, bodajże mamy chyba pozwolenie na rozbiórkę i chyba jest 

zbieranie ofert co do rozebrania tego budynku. Jeżeli chodzi o remonty, czy też rozbieranie innych 
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budynków gospodarczych, tak jak zapisał sobie kolokwialnie „na moje”.  Wiceburmistrz powiedział, że 

on „na moje” nie decyduję, tylko zawsze decyduję to, co jest po przeglądzie budynków. I mimo, że 

rzeczywiście są inne rzeczy, które chciałby zrealizować, to jeżeli jest to zapisane w książce obiektów, że 

należy daną część obiektu bądź cały obiekt rozebrać, jest to też absolutnie konieczne do wykonania po 

zmianie przepisów. Inspektor budowlany ma obowiązek zwrócić czy przekazać taką informację do 

nadzoru budowlanego, tak więc nieodzownie trzeba przygotować wtedy dokumentację projektową, 

uzyskać pozwolenie na rozbiórkę, to też tyczy się to tego obiektu w Rojęczynie. Bardzo często w tych 

budynkach gospodarczych mieszkańcy trzymają różne swoje rzeczy, czasem opał i czasem też ze 

względów bezpieczeństwa musimy to rozbierać. To są również dodatkowe koszty, które gmina ponosi. 

Jeżeli mówimy o budynkach komunalnych, to na którymś spotkaniu, czy też na pierwszym spotkaniu  

z  Państwem radnymi informowałem, że mamy wakaty w Komisji Mieszkaniowej. Mamy nadal dwa 

wakaty w Komisji Mieszkaniowej, tak więc jeżeli ktoś z Państwa radnych chciałby pracować w tej Komisji 

i zapoznać się z problemami, które tam są, jak najbardziej zapraszam do mnie, czy też do Pani Kierownik 

Olgi i wtedy tę Komisję będziemy mogli uzupełnić do składu pięcioosobowego. Potrzeb i tutaj po raz 

kolejny się powtórzy jest bardzo dużo i mieszkańcy również oczekują tego, bo nawet mieliśmy bodajże 

w Jabłonnej taki przypadek, że rozebrany został jakiś budynek, mieszkańcy również oczekują jakichś 

pomieszczeń gospodarczych i mają to w umowach na mieszkania komunalne zawarte. Kolokwialnie 

mówiąc, ta skrytka gospodarcza na różne rzeczy, które chcą trzymać, oni tego oczekują, tak więc to nie 

jest tylko takie ad hoc, że nam się coś podoba, czy nie, ale też staramy się to zawsze na bieżąco 

uzupełniać. Ja bym tylko jeszcze się odniósł do ruchu okrężnego Panie Piotrze, trzy razy były spotkania 

z policją, na żadnym z tych spotkań Pan nie był, mimo że to Pan interpelował w tej kwesOi. Na ostatnim 

spotkaniu został poruszony ruch okrężny i to też Pan Naczelnik wskazywał, że może zrobimy ruch 

okrężny, natomiast po wizji lokalnej przedstawicieli leszczyńskiej drogówki wskazał, że ruch okrężny na 

rynku w Rydzynie być nie może. To jest to, co sam mówił. Dlaczego? Ruch okrężny oznacza, że na 

skrzyżowaniu ruch odbywa się dookoła wyspy lub placu w kierunku wskazanym na znaku, zgodnie ze 

znakiem C12, występują również łącznie ze znakiem A7, oznacza pierwszeństwo kierującego 

znajdującego się na skrzyżowaniu przed kierującym, wjeżdżającym na skrzyżowaniu. I to jest klucz  

w całej sytuacji, ponieważ po wizji lokalnej wyszło po pierwsze pytanie, gdzie to skrzyżowanie się 

zaczyna,  czyli gdzie mamy to miejsce ustąp pierwszeństwa. Czy przed przejściem dla pieszych na ulicy 

Wolności, przed przejściem dla pieszych na ulicy Rzeczpospolitej, przed przejściem dla pieszych na ulicy 

Zamkowej? Tak więc z tego względu to zostało przeanalizowane i dlatego nie może być tu ruchu 

okrężnego. Przed wjazdem na rondo samochód ma obowiązek bądź się zatrzymać, bądź ustąpić 

pierwszeństwo. Musi to być wskazane. Nie może to być wskazane na samym skrzyżowaniu i dlatego 

nowa organizacja ruchu, która została wdrożona i która została zatwierdzona przez Komendę Miejską 

Policji w Lesznie z takim oznakowaniem, które dzisiaj jest.  

Radny pan Piotr Patek ad vocem powiedział, że należy wziąć policjantów z drogówki i niech jadą sobie 

do Ponieca zobaczyć. Druga sprawa, dlaczego nie był na spotkaniach. Prosił Pana Przewodniczącego, 

żeby zrobił to spotkanie po południu. Zrobił chyba dwa takie spotkania o godzinie 10:00. Wracając do 

spotkań, jeżeli były jakiekolwiek spotkania po południu, na wszystkich był.  I tak jeszcze raz powie, że 

jest taka sama sytuacja w Poniecu, jak  dojeżdża się do ronda, jest przejście dla pieszych, stoi znak ustąp 

i wszyscy wszystko wiedzą. 

Radny pan Dawid Różyński odpowiadając Panu radnemu Burdzie powiedział, że w ciągu tygodnia 

postara się ustalić termin spotkania i poinformuje Pana radnego, co w tej sprawie uda się załatwić. Teraz 

wie, że chodzi o ten kawałek, żeby był dojazd do działki. To, co Pan radny sam zaproponował, myślę, że 

przekażemy tutaj informację i postaramy się jakoś to załatwić. 
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Przewodniczący Rady pan Roman Skiba powiedział, że nie ma więcej pytań. Chciałby tylko 

podsumować dzisiejszą sesję. Chciałby bardzo podziękować za obecność wszystkich i Państwa radnych, 

i gości, jak również mieszkańców. Chciałby powiedzieć krótko, że była to bardzo dobra i merytoryczna 

sesja. Chciałby podziękować za wszystkie głosy w dyskusji i oby tak dalej. 

 

 

14.  Zakończenie obrad Sesji. 
 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba zamknął II Sesję 

Rady Miejskiej Rydzyny. 

 

Protokołowała: Patrycja Wdowiak 

 

            PRZEWODNICZĄCY  
Rady Miejskiej Rydzyny 

 
      /-/ Roman Skiba 

         


